
 

 دافعه مبدا
 مهاجرت را  افزایش داده  است

طبق آمار ها و با نگاهی گذرا به وضعیت نسل جوان 
و دیالوگ های روزمره آن ها می توان دریافت که میزان 
مهاجرت و یا انگیزه برای آن تا حد قابل توجهی افزایش 
یافته است. به خصوص افزایش این آمار در میان نسل جوان 
و نیروی کار فعال باعث می شود کشور در آینده ای نزدیک 
دچار زیان های جدی از فقدان این افراد گردد و تمرکز بر 
کاهش انگیزه های مهاجرت با افزایش جاذبه های داخلی 
از جمله در حوزه اقتصاد می تواند روند مهاجرت را کاهش 
دهد. شهلا کاظمی، جمعیت شناس، درباره افزایش میزان 
مهاجرت در یکسال اخیر و انگیزه ها به انتخاب، گفت: ما 
معمولا در مورد مهاجرت آمار خاصی نداشته و نداریم و 
آمار های فعلی نیز بر پایه افرادی ست که چندان دقیق 
نیستند. از مهاجرت های داخلی نیز آمار دقیقی نداریم. 
هرچند در یکسال اخیر طبق مشاهدات ما مهاجرت 
افزایش پیدا کرده است. وی افزود: وقتی مهاجرت بررسی 
می شود دو عامل دارد، یک سری عوامل دافعه مبدا و یک 
سری عوامل جاذبه مقصد هست. معمولا مهاجرت های 
خارجی اگر با واسطه بورس تحصیلی و ایجاد شغل صورت 
بگیرد به دلیل جاذبه های مقصد است. اگر کسی به دلیل 
مشکلات داخلی از جمله مسائل سیاسی و اقتصادی و 
چالش های اجتماعی از جمله مخالفت با خانواده ترک 
وطن بکند، به دلیل عوامل دافعه مبدا مهاجرت کرده 
است. این کارشناس ادامه داد: دانشجویان زیادی که 
مهاجرت کرده اند به ما می گویند به دلیل کیفیت پایین 
آموزشی داخلی مهاجرت کرده اند، این نمونه ترکیب هر 
! بیشتر  دو است یعنی هم جاذبه مقصد هم دافعه مبدا
کسانی که به صورت خانوادگی می روند به دلیل مشکلات 
دافعه مبدا می روند. در مبدا نیز آسیب های اجتماعی بالا 
نند  ز افراد که بتوا و محدودیت های اقتصادی، خیلی ا
مهاجرت کنند اقدام به این کار می کنند. بخش آسیب 
زا این مسئله نیز پناهنده هایی ست که با قایق مهاجرت 
می کنند. وی در ادامه نسبت به طیف بندی مهاجرت 
افزود: از نظر جامعه خود ما آسیب شناسی مهاجرت عمدتا 
مربوط به قشر تحصیل کرده است، یعنی کسانی که کشور 
برای آن ها سال ها سرمایه گذاری کرده است، به دلیل 
بیکاری مهاجرت می کنند و برای کشور این اتفاق بسیار 
مضر است. بحث جوانی جمعیت نیز مطرح است، وقتی 
جوانان خارج شوند ساختار سنی جامعه به هم می خورد 
و باروری نیز پایین می آید. از دید افراد ممکن است طرف 
در خارج نتواند جذب آن کشور شود و دچار فقر و بعضا 
افسردگی شود یا اگر جذب هم شود دوست دارند به کشور 
خود برگردند. کاظمی پور گفت: ما سال هاست که گفته ایم 
فرهنگ در ایران دچار مشکل شده است. ما نمی توانیم 
هویت یک بچه ای که در مدارس و دانشگاه ضعف هویت 
را داشته است با بهتر کردن کشور به ایران بازگردانیم. ما 
بیش ترین تلاشمان باید این باشد که زمینه هایی فراهم 
شود تا جوانانی که هستند را نگذاریم خارج شوند. مانع 
شدن یعنی اینکه زمینه هایی فراهم شود تا امید به آینده 

داشته باشند نه اینکه مرز ها را ببندیم.

باربری ها
شرکت هاي حمل و نقل بار براي جابه جایي وسایل خانه 
هزینه هاي سرسام آوري را تعیین و از مردم مطالبه مي کنند. 

آیا نظارتي هم بر کار این گونه شرکت ها وجود دارد؟
یک شهروند از تهران

ترافیک نواب
پل حق شناس به سمت نواب بریدگی جدید زده اند که این 
امر به شدت یافتن ترافیک در این محدوده منجر شده است. 
اول صبح نزدیک به دو ساعت در ترافیک این محدوده معطل 
هستیم. از مسئولان تقاضا داریم که فکری اساسی برای رفع 

این مشکل کنند. 
سماوات از تهران 

مشکلات اقتصادی 
خانواده هاي پرجمعیت مشکلات اقتصادي را کامل لمس 
مي کنند. پدران و بعضا مادران براي تامین مخارج زندگي هر 
چه تلاش مي کنند، باز هم گرفتار گراني سرسام آورند. چرا 

دولت فکری به حال این گرانی ها نمی کند؟
یک شهرونداز تهران 

تغذیه مردم
اوضاع تغذیه مردم ایران خوب نیست همه غذاهای ما 
شیمیایی وهورمونی شده است. با این وضع گرانی ها هم 
که مردم دیگر نمی توانند درست و حسابی از گوشت و 
مرغ  و لبنیات استفاده کنند با این حساب باید منتظر موج 
جدید بیماری ها باشیم. لطفا مسئولان به فکر کودکان و 

سالخوردگان باشند.
شریفی از تهران

نان بسته بندی
تاریخ تولید روی بسته بسیاری از نان ها درج نمی شود و 
فقط روی آن می نویسند انقضا: چهار روز بعد از تولید ما از کجا 
متوجه بشویم که این نان چه روزی پخت شده است به این 

موضوع مسئولان وزارت بهداشت رسیدگی کنند.
اکبری از تهران

آرمان ملی: آمار خشونت هایی که در جامعه به قتل منجر 
می شوند، هرچند در ابتدا ممکن است خیلی زیادتر از حد معمول 
برای یک جامعه به حساب بیاید اما پس از یک مکث کوتاه و دقیق 
شدن در رفتار خود و اطرافیانمان تا حدی توجیه پذیر می شود؛ 
عصبیت های رو به افزایش و پرخاشگری های افسارگسیخته ای 
که ریشه های روانی و اجتماعی و البته اقتصادی بسیاری دارند 
دلیل بر زدن یک جرقه است؛ درست زمانی که به اصطلاح، خون به 
مغز نمی رسد و قتلی اتفاق می افتد. از همین قتل هایی که رئیس 
پلیس آگاهی فراجا آماری از آن ها اعلام کرده هرچند افزایش یک 
درصدی آن را زیاد نگران کننده ندانسته و توضیح داده که »از ۲۵ 
اسفند سال ۱۴۰۰ تا هشتم اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ تعداد ۴۸۲ قتل 
به وقوع پیوسته است، اما در همین تاریخ یعنی از ۲۵ اسفند ماه 
۱۴۰۱ تا هشتم اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ تعداد ۵۴۳ قتل به وقوع 
پیوسته یعنی در مجموع در این بازه زمانی ۶۱ نفر بیشتر از سال قبل 
به قتل رسیده اند.« با این احتساب اگر بخواهیم میانگینی برای هر 
قتل در روز در نظر بگیریم، تنها در ۴۴ روز گذشته، روزی ۱۲ نفر 

به قتل رسیده اند.
پلیس گفته اکثر قتل ها مربوط به نزاع و درگیری است و برخی 
دیگر هم خانوادگی هستند. و جامعه شناسان و روانشناسان به عدم 
وجود شادی و یا امکانات رسیدن و دستیابی به آن اشاره می کنند 
و می گویند که شرایط حاکم بر جامعه زمینه ساز افزایش خشونت 
و تبعات پس از آن بوده. با توجه به زمینه های خانوادگی به نظر 
می رسد بحث فرهنگی و به دنبال آن فرهنگ سازی در جوامع 
هم حلقه مفقوده افزایش آمار روزافزون خشونت است. آنچه نه 
تنها ریشه یابی اش باید به دست جامعه شناسان زبده و آگاه جامعه 
بیفتد که زمینه های اقتصادی و در تنگنا قرار گرفتن مردم به دلیل 
مسائل اقتصادی هم به هیچ وجه نباید فراموش شود؛ به واقع فقر 
و فساد دو لبه یک چاقو هستند که هر کدام انسان را محکوم به فنا 

و نابودی می کند. 
    زیاد نگران کننده نیست

روز گذشته سردار محمد قنبری؛ رئیس پلیس آگاهی فراجا با 
خبرگزاری تسنیم، گفت وگویی انجام داد و در میانه سوال ها، در 
پاسخ به این سؤال که آیا آمار مربوط به وقوع قتل افزایش داشته 
است، به رسانه مذکور، گفت: اخبار مربوط به قتل به تازگی بیشتر 
از سایر اخبار ها رسانه ای می شوند این در حالی است که در سال 
۱۴۰۱ افزایش اندکی در وقوع این جرم داشته ایم، اما این افزایش 
زیاد نیست. در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ آمار مربوط به وقوع 
قتل، یک درصد افزایش پیدا کرده است که این موضوع نگران کننده 
نیست. البته نکته مهم این است که اکثر پرونده های مربوط به قتل 

کشف می شوند. 
رئیس پلیس آگاهی در پاسخ به این سؤال که قتل هایی که در 
سطح کشور روی می دهد مربوط به چه موضوعی می شوند، متذکر 
شد: اکثر قتل ها مربوط به نزاع و درگیری است و برخی دیگر هم 
خانوادگی هستند. قنبری با ابراز اینکه در زمان حاضر در ایران قاتل 
سریالی و حرفه ای نداریم، گفت: در زمان حاضر قاتلی که بخواهد 
از قبل نقشه بکشد و چند نفر را با برنامه به قتل برساند، نداریم. البته 
مواردی داریم که در یک خانواده درگیری به وجود آمده است و 
فردی چند نفر را به قتل رسانده است، اما این موضوع هم در لحظه 
رخ داده و با برنامه قبلی نبوده است. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی 
انتظامی کشور روی این نکته هم تأکید ویژه کرده که: در ایران 
آن طور که در سایر کشور ها قاتل زنجیره ای و سازمان یافته هست، 
قاتل نداریم و اکثر قتل ها در لحظه و بر اساس درگیری رخ می دهد. 
    دولت نسبت به عصبی بودن مردم احساس مسئولیت 

کند
یک جامعه شناس، پیش تر در گفت وگویی رسانه ای گفته بود 
که »وظیفه هر دولت و حکومت این است که نسبت به عصبی 

و پرخاشگر بودن مردم احساس مسئولیت کند. برای اینکه 
پرخاشگری و خشونت در بازه اقتصادی تعریف می شود. در واقع 
همبستگی اجتماعی و دلبستگی عمومی با مردم به شرطی محقق 
خواهد شد که به لحاظ معیشت دغدغه نداشته باشند یا حداقل 
اینکه اگر مشکلاتی هم دارند، نسبت به رفع آنها امید داشته باشند.«

امان ا... قرایی مقدم، توضیح داده بود که »نظام حکمرانی باید این 
موضوع را در نظر داشته باشد که پرخاشگری عمومی تولید اقتصاد 
را پایین می آورد و در نتیجه توسعه مغفول می ماند. همچنین 
می توان گفت، عصبیت و پرخاشگری ربط مستقیمی به رابطه 
مردم با تصمیم گیران دارد. پس باید اذعان داشت، مهم ترین وظیفه 

حکومت برقراری آرامش در جامعه است.«
به گفته این جامعه شناس: آرامش مردم با رفتار مسئولان ربط 
مستقیم دارد. یعنی مهم است، تلویزیون چه برنامه هایی پخش کند 
و حتی بیلبوردهای خیابان هم می تواند مردم را آرام یا پرخاشگر 
کند. اگر مسئولان به هر دلیلی نسبت به مطالبات و در نتیجه 
آرامش مردم بی تفاوت باشند، آن زمان است که مردم  مسئولان را 

به عنوان غیرخودی می بینند. 
او گفته بود: متاسفانه صدا و سیما عاملی برای ترویج ناراحتی و 
ناامیدی در جامعه است. همچنین باید به اخبار تلویزیون اشاره کنم. 
اخبار عموماً دستچین شده و خبرهایی که مدنظر است، با آب و تاب 
منعکس شده و خبرهای مدنظر مردم به گونه ای مخابره می شود 

که ناراحتی در چشمان مجری پیداست. 
قرائی مقدم که در روزهای پایانی سال ۱۴۰۱ با رویداد ۲۴ 
مصاحبه کرده بود، با اشاره به این موضوع که »این روزها خیلی از 
مسئولین از تمام شدن اعتراض ها می گویند« توضیح داده بود که 
» دست اندرکاران باید بدانند، مردم نارضایتی های زیادی دارند و 
وظیفه اصلی حاکمیت چیزی مهمتر از برآورده کردن توقع آنها 

نیست.«
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گــــزارش

اخبـــار

روی خط آرمان ملی

 واکنش ابتکار
 به ایده گشت ارشاد 

رئیس سابق سازمان حفاظت از محیط 
زیست و معاون زنان رئیس جمهور به حواشی 
اخیر درباره حجاب واکنش نشان داد. به 
در  ابتکار  معصومه  خبرآنلاین،  گزارش 
بخش هایی از گفت وگوی خود در کافه خبر 
خبرآنلاین با اشاره به موضوع حجاب و روش 
مواجهه با آن گفت: قبل از جریان های اخیر 
من همیشه می گفتم این سخت گیری ها 
را انجام ندهید، این سخت گیری ها نه تنها 

نتیجه نمی دهد بلکه نتیجه برعکس دارد. 

 فقط 8نفر در شهرداری
 خارج از سقف حقوق می گیرند

شهردار تهران گفت: در میان ۱۰۴ هزار 
پرسنل شهرداری تهران، هشت نفر هستند 
که مورد خاص دارند و خارج از سقف 
تعیین شده حقوق می گیرند، البته پرداخت 
حقوق خارج از سقف به این هشت نفر با 
توجه به شرایط خاصی که این افراد دارند، 
قانونی است. به گزارش ایلنا، در شرایطی که 
در ماه های اخیر انتشار فیش های حقوقی 
دارای ارقام غیرمتعارف مربوط به بعضی 
کارکنان شورا و شهرداری تهران در فضای 
مجازی، باعث ایجاد ابهامات فراوانی در 
افکار عمومی شده است، برخی نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی از جمله محمدحسن 
آصفری و حمیدرضا کاظمی، نایب رئیسان 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلس و همچنین بعضی مسئولان مدیریت 
شهری از جمله ناصر امانی، عضو شورای 
اسلامی شهر تهران و سعید شعرباف، شهردار 
کرمان، در گفت وگو با ایلنا تاکید کرده اند که 
شورا و شهرداری تهران جزو دستگاه هایی 
محسوب می شوند که براساس قوانین مجلس 
و مصوبات شورای شهر تهران، باید خالص 
دریافتی تمام مدیران و کارکنان آنها به 
صورت شفاف به انتشار عمومی برسد. اما 
در حالی که کارشناسان مدیریت شهری 
دریافتی  ارقام  شفاف  انتشار  معتقدند 
تمام پرسنل شورا و شهرداری می تواند به 
جلوگیری از پرداخت های غیرمتعارف در 
مدیریت شهری کمک کند، اخیرا مجید 
باقری، معاون برنامه ریزی، توسعه منابع 
انسانی و امور شورای شهرداری تهران در 
واکنش به انتشار فیش های حقوقی برخی 
پرسنل شورا و شهرداری گفته است که 
»رویه پرداخت حقوق ها براساس سقف 
مشخص شده در شهرداری تهران همچنان 
پابرجاست، اما در همان قانونی که هفت 
برابر حداقل حقوق به عنوان سقف در نظر 
گرفته شده، گروه های استثنایی نیز مشخص 
شده اند و تمام کسانی که فیش آنها در مدت 
اخیر منتشر شده است، جزو این استثناها 
بوده اند.« زاکانی ادامه داد: در میان ۱۰۴ 
هزار پرسنل شهرداری تهران که ۶۳ هزار نفر 
از آنها به صورت مستقیم با ما کار می کنند 
و ۴۱ هزار نفر نیز از طریق پیمانکاران به ما 
متصل هستند، هشت نفر هستند که مورد 
خاص دارند و خارج از سقف تعیین شده حقوق 
می گیرند، البته هیچ کدام از این هشت نفر 
جزو معاونان شهردار نیستند. پرداخت حقوق 
خارج از سقف به این هشت نفر با توجه به 
شرایط خاصی که این افراد دارند، قانونی است. 

وداع باشکوه مردم دیار 
سربداران با شهید غیرت

  مردم شهیدپرور دیار سربداران صبح 
دیروز با حضور در مسجد جامع سبزوار با پیکر 
شهید غیرت وداع کردند.به گزارش خ تسنیم  
، مراسم تشییع پیکر شهید »حمیدرضا 
الداغی« از صبح دیروز با حضور مردم سبزوار 
آغاز و مردم با شعار »سلام شهید غیرت« 
از پیکر او استقبال کردند.شهید حمیدرضا 
الداغی برای ناموس و زنان شهرش از جان 
خود گذشت؛ ما همه حرفمان یکی است 
غیرت برای همه مردم ایران و ایرانی وجود 
دارد حتی اگر اعتقاداتمان متفاوت باشد اما 
بحث ناموس که به میان می آید غیرت رنگ 
دیگری پیدا می کند و شهید الداغی آن را چه 

زیبا به رخ همگان کشید.

 ابتلای 10درصد ایرانی ها 
به »آسم«

رئیس اداره بیماری های مزمن تنفسی 
وزارت بهداشت با اشاره به ابتلای ۱۰درصد 
جمعیت کشور به آسم، عوامل خطر ابتلا 
به این بیماری را تشریح کرد.به گزارش 
تسنیم، مهدی نجمی به مناسبت سی امین 
هرساله  گفت:  آسم  جهانی  سالگرد روز 
برای  جهانی  ائتلاف  یک  که   ”gina“
پیشگیری و کنترل بیماری آسم است، اولین 
سه شنبه ماه می را به عنوان روز جهانی آسم 
معرفی می کند و در این روز به کشورها 
پیشنهاد می دهد که برنامه هایی در راستای 
اطلاع رسانی و حساس سازی جامعه به این 
بیماری، عوامل خطرناک ایجادکننده این 
بیماری و راه های پیشگیری و کنترل طراحی 
کنند.وی افزود: یکی از اهداف اصلی این روز، 
حساس کردن مسئولین و سیاست گذاران 
به ویژه در حوزه بهداشت است تا هم اندیشی 
برای پیشگیری و کنترل بیماری صورت گیرد.

محیط زیست اعلام کرد که نتیجه سونوگرافی مادر پیروز 
منفی از آب درآمد

ایران باردار نبوده!!!
آرمان ملی: پس از مرگ پیروز، توله یوز ایرانی مشهور در دنیا، تنها چیزی 
که فعالان محیط زیست را دلداری می داد، خبر بارداری مادر پیروز یعنی ایران 
بود. نوید به دنیا آمدن یک پیروز دیگر البته اگر بلاهایی که برخی دامپزشکان به 
آن اشاره می کنند که بر سر پیروز آمد بر سر این توله هنوز متولد شده هم نیاید. 
خبری که ا دیروز منتشر شد اما همه نقشه ها در مورد نحوه به دنیا آوردن و مراقبت 
از توله یوز جدید را نقش بر آب کرد؛ مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت حیات 
وحش سازمان حفاظت محیط زیست گفت: »ایران« - یوز ماده سایت توران - در 
بهمن ماه سال قبل جفتگیری کرد و علائم بعدی و به ویژه علائم ظاهری در اوایل 
اردیبهشت به گونه ای بود که دامپزشکان اعتقاد به احتمال بالای بارداری داشتند 
لیکن در هیچ مرحله ای سازمان، خبر رسمی مبنی بر قطعیت بارداری منتشر نکرد 

و همواره احتمال بارداری مطرح شد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سازمان حفاظت محیط زیست، غلامرضا ابدالی 
اظهارکرد: به هر حال فضای نسبتاً مناسب با تجهیزات کافی برای بهره برداری 
دائمی در سایت تکثیر توران فراهم شد همچنین جلسات کمیته فنی تکثیر با 
حضور دامپزشکان و کارشناسان حیات وحش به صورت دوره ای برگزار شد و تیم 
دامپزشکی برای رویارویی با هرگونه پیشامد احتمالی از جمله سخت زایی و... 
تعیین شد که در این تیم، دکتر پیتر کالدول - مشاور خارجی طرح - که طی یک 
سال گذشته همکاری خوبی با کارشناسان داخلی طرح داشته نیز حضور داشت. 
او ادامه داد: اگرچه قبلًا مشکلی از نظر توان بارداری یوز ماده گزارش نشده 
بود اما بررسی مجدد آن در صورت عدم بارداری هم مسأله ای بود که مورد توجه 
کارشناسان بود و با توجه به اینکه سال قبل، اندکی بعد از عمل جراحی سزارین 
قبلی، این کار توسط دکتر پیتر کالدول انجام شده بود حضور مجدد وی در کنار 
دامپزشکان سازمان و نیز دامپزشک معتمد طرح برای بررسی وضعیت ایران مد 
نظر قرار گرفت.  ابدالی گفت: در بازدید از مجموعه سایت توران به ویژه وضعیت 
جسمی و رشد دو توله یوز ماده جوان )به نام های آذر و توران( همچنین وضعیت 
تغذیه و اقدامات بعدی مورد نیاز برای بهره برداری بهینه از این دو توله یوزپلنگ 

هم مورد بررسی پیتر کالدول و تیم دامپزشکی در توران قرار گرفت. 
او تصریح کرد: در نهایت تیم مستقر شده در سایت توران در هفته قبل در همان 
بررسی های ظاهری اولیه، احتمال بارداری را بسیار بالا عنوان کرد اما پس از انجام 
محاسبات لازم و تعیین فاصله زمانی بین جفت گیری و زمان زایمان، عصر روز 
دوشنبه )۱۱ اردیبهشت ماه( تصمیم به انجام سونوگرافی گرفتند و با توجه به 
امکانات پیش بینی شده، در سایت عملیات بیهوشی و سونوگرافی انجام و بارداری 
یوز ماده تایید نشد اما خوشبختانه حسب اعلام دکتر پیتر کالدول و تیم حاضر در 
محل، وضعیت رحم، فولیکول های تخمدان و بخش های مرتبط با اندام های تولید 
مثلی حیوان مناسب و مشکل خاصی برای بارداری های بعدی دیده نشده است.  
مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان در ادامه گفت: بدیهی 
است با توجه به توان باروری ضعیف یوزپلنگ ها به ویژه توان اسپرمی نرها که در 
مطالعات مختلف به آن اشاره شده، عدم موفقیت بارداری یوز ماده در همان سال 
اول پس از جراحی سزارین، نگران کننده نیست و می توان از فرصت های بعدی 

برای ادامه فرآیند تکثیر یوزپلنگ آسیایی از این یوز ماده استفاده کرد. 

 سازمان بهزیستی اعلام کرد فراوانی افغانستانی ها در کودکان کار، بیشتر است
۸۳ درصد کودکان خیابان از اتباع خارجی هستند

 توزیع مواد مخدر توسط کودکان کار 
نه رد شد و نه تایید!

آرمان ملی: دیگر همه شما با این پدیده که از آن 
به عنوان یکی از آسیب های جدی اجتماعی شهر یاد 
می کنند، آشنا هستید؛ کودکان کار که تقریبا از دوره 
ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد به فضا و چیدمان 
شهری اضافه شدند و لابه لای اتومبیل ها چرخیدند 
و بعضی از آن ها گوشه ای چمباتمه زده و مخمور پای 
ترازویی شکسته به خواب رفتند. اگر سری به این 
کودکان یا محل های زندگی آن ها زده باشید حتما 
متوجه این قضیه می شوید و حتی ممکن است با چشم 
خود مشاهده کنید که پدری، عمویی، پدربزرگی یا 
هر آشنای دیگری در جیب برخی کودکان چیزی 
می گذارند تا از آن ها به عنوان وسیله حمل مطمئن 
استفاده کنند؛ حمل مواد مخدر. آنچه سازمان بهزیستی 
امروز در کنار ارائه آماری از ایرانی یا غیر ایرانی بودن 
کودکان کار و مجاز و غیر مجاز بودن تابعیت آن ها، نه 

تایید کرده و نه رد. 
سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور درباره توزیع مواد مخدر از سوی 
کودکان خیابان گفته: موضوع ورود به اعتیاد و مصرف 
مواد مخدر در حوزه نیروی انتظامی قرار دارد. طبق 
قانون اطفال و نوجوانان اگر چنین مواردی باشد و 
مواردی که کودکان تحت مدیریت باندها باشند و 
باندی شناسایی شود، وزارت اطلاعات و نیروی انتظامی 
موظفند در این خصوص ورود کنند و هم نسبت به 
متلاشی کردن باندها و هم هدایت کودکان به دستگاه 
حمایتی اقدام انجام دهند. اعتیاد حوزه تخصصی 
ما نیست و ما چندان در این حوزه ورود نمی کنیم.  
محمدرضا حیدرهایی اضافه کرد: من بین کودکان 
کار به کودکانی که تحت پوشش باند مافیایی باشند، 
برخورد نکردم. ممکن است باشد و این موضوع که 
باندها هم در موضوع کودکان خیابان نقش دارند، رد 
نمی کنم. در تعریف کلی باند، اگر از دو تا چند نفر در یک 
کار غیرقانونی سوءاستفاده شود، مخصوصا اگر کودک 
باشند، استثمار شوند و در کسب کار غیر مجازی از این 
گروه استفاده کنند، باند تشکیل داده اند. برخی از این 
کودکان توسط بزرگ تر سر چهارراه ها آورده می شوند 
اما باند به آن معنا که در برخی فیلم ها می بینیم که 
مردی ۶۰ کودک را هدایت می کند و کودکان شب 

برمی گردند و نزد این آقا هستند و دوباره صبح سطح 
خیابان ها پخش می شوند، برخورد نکردم. 

بر اساس آمار بهزیستی، بیشتر کودکان کار افغان 
هستند طبق برآوردها ۸۳ درصد کودکان خیابان از 
اتباع هستند که بین آنها فراوانی افغانستانی ها بیشتر 
است و بیش از ۶۰ درصد از آنها اتباع غیرمجاز هستند. 

حیدرهایی با تاکید بر اینکه عمده ترین علت حضور 
کودکان در خیابان، فقر است، توضیح داده: توزیع مواد 
مخدر از سوی کودکان را رد یا تایید نمی کنم، ممکن 
است مواردی باشد اما علت اصلی حضور کودکان فقر 
و مهم تر از آن مهاجرت است.  او ادامه داده: بسیاری از 
این کودکان تبعه افغانستان هستند و خانواده آنها هیچ 
منبع درآمدی ندارند و مجبورند به صورت خانوادگی 
کار کنند و بابت امرار معاش، درآمدی به دست بیاورند. 
البته تایید نمی کنیم کودک کار کند اما یکی از علل 
اصلی حضور کودکان در خیابان، مهاجرت است.  اگرچه 
مسئول بهزیستی از حمل مواد توسط کودکان کار اعلام 
بی خبری کرده اما بر اعتیاد خود آن ها صحه گذاشته؛ 
حیدرهایی گفته: در برخی کودکان به مواردی رسیدیم 
که خودشان دارای اختلال سوء مصرف مواد بودند. او از 
نگهداری تعدادی از کودکان خیابان در مراکز بازتوانی 
کودکان دارای اختلال سوء مصرف مواد خبر داده و 
اضافه کرده: به این علت سراغ ایجاد مراکز نگهداری از 
کودکان بدسرپرست و بی سرپرست دارای اختلال سوء 
مواد رفتیم. کودکان بدسرپرست ممکن است تعدادی 
از کودکان خیابان باشند یعنی محل ورود کودکان به 
مرکز از خیابان باشد که یا دستفروشی یا تکدی گری 

می کردند و خودشان دچار سوء مصرف مواد بودند. 
به گفته سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی 
سازمان بهزیستی کشور: چون امکان اینکه این کودکان 
را به مراکز نگهداری کودکان خیابان معمولی یا مراکز 
شبه خانواده ببریم و نگهداری کنیم، میسر نبود ؛ زیرا 
این کودکان تجربیاتی داشتند که ممکن نبود آنها را 
کنار سایر کودکان نگهداری کرد، بنابراین مجبور شدیم 
در سه استان سیستان و بلوچستان، تهران و مازندران، 
مراکز کودکان دارای اختلال سوء مصرف مواد راه اندازی 
کنیم. صرفا تخصص این مراکز بازتوانی کودکان دارای 

اختلال سوء مصرف مواد است. 

 از ۲۵ اسفند ماه ۱۴۰۱ تا هشتم اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ تعداد ۵۴۳ قتل به وقوع پیوسته است؛ 
۶۱ نفر بیشتر از سال قبل در این بازه زمانی

   به صورت میانگین در ۴۴ روز گذشته، روزی ۱۲ نفر به قتل رسیده اند!
    جامعه شناسان معتقدند حاکمیت باید نسبت به عصبی تر شدن مردم و افزایش پرخاشگری احساس مسئولیت کند


